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Serióznější debata o stanovení termínu 
přijetí eura v ČR se uskuteční z ekonomických i 
politických důvodů spíše až příští rok, řekl 
guvernér České národní banky Zdeněk 
Tůma na úterním Žofínském fóru. Tůma 
by sám nyní termín přijetí jednotné evrop-
ské měny nestanovoval, a to mimo jiné s 
ohledem na současnou světovou financí 
krizi. "Není jasné, jak moc zpomalí světo-
vá ekonomika a jaký dopad bude mít na 
Českou republiku. Ani dobrý plavec nevstupuje 
do rozbouřených vod," upozornil Tůma. Záro-
veň připomněl, že na počátku prosince by vláda 
měla projednat společný materiál centrální 
banky a ministerstva financí o připravenosti 
ekonomiky na euro.  

Světová finanční krize je podle Tůma 
argumentem jak pro zastánce rychlého přijetí 
eura, tak i odpůrce. Odpůrci argumentují tím, že 
není jasné, jaký bude dopad krize na hospodář-
ský cyklus. Navíc země s nezávislou měnovou 
politikou může nezávisle reagovat. "Na druhou 
stranu není pochyb, že některé země by měly 
větší problémy, pokud by dnes v eurozóně neby-
ly," upozornil Tůma. K pozdějšímu přijetí eura 
vede Čechy podle guvernéra ČNB především 
posilování koruny. Lidé tak podle něj čistě z 
psychologického hlediska preferují korunu, i 

když by bohatli tak jako tak. Pokud by se však 
ekonomická úroveň neblížila eurozóně díky 
sílící koruně, bylo by to přes rozdílnou míru 

inflace, uvedl guvernér. Posilování koruny 
přitom podle něj do budoucna zpomalí. 

Rozdíly mezi ČR a Slovenskem jsou 
podle guvernéra ČNB například ve stupni 
provedených reforem důchodů a zdravot-
nictví, ve kterých ČR zaostává. To je podle 
Tůmy vidět na dlouhodobých odhadech 

vývoje vládního dluhu. Zatímco ČR by podle 
dnešních odhadů měla vládní dluh v roce 2030 
na 76 % HDP a v roce 2050 na 282 %, Sloven-
sko by mělo dluh 32, resp. 116 %. Limit pro 
přijetí eura je dnes stanoven na 60 % HDP, což 
dnes Slovensko i ČR bez problémů plní. 
"Existují ale členské země s horšími ukazateli 
než má ČR nebo Slovensko. Rozhodnutí o vstu-
pu je politickým rozhodnutím," dodal Tůma. 

Jednotnou měnou by do čtyř let měli 
platit všichni sousedé ČR. V Německu a Ra-
kousku se euro používá již několik let, Sloven-
sko ho zavede od ledna příštího roku. Polská 
vláda na konci října schválila harmonogram 
vstupu země do eurozóny od 1. ledna 2012. Ze 
zemí bývalého východního bloku už platí eurem 
Slovinsko, celkem ho nyní ze 27 států Evropské 
unie používá 15.                            ZDROJ: ČTK 

KOMENTÁŘ 

EKONOMIKA 
Zájem o půjčky ČNB ochabuje 

Zájem finančních institucí o půjčky ČNB ručené státními dluhopisy je trvale nízký a v posled-
ních dnech ještě více opadá. Zatímco těsně po snížení základních úrokových sazeb na počátku listopadu 
si instituce půjčily přes 10 mld. Kč, 19. listopadu byl ohlas na operace centrální banky nulový. Vyplývá 
to z údajů ČNB. Ta zatím takto půjčila 45,5 mld. Kč. 

Aktualizace konvergenčního programu schválena  
Vláda schválila aktualizovanou verzi Konvergenčního programu, což je základní dokument pro 

přijetí eura. Materiál neobsahuje datum přijetí eura. Podle materiálu by se měl růst české ekonomiky 
vrátit nad 5% hranici v roce 2011. Deficit veřejných financí by měl v tomto roce činit 1,2 % HDP, při-
čemž pro přijetí eura je nezbytné udržet 3% hranici.Letos by měla ekonomika růst o 4,4 %, v roce 2009 
o 3,7 % a v roce 2010 o 4,4 %. Datum přijetí eura se podle dokumentu odvine od vyřešení ekonomic-
kých problémů a od posílení pružnosti české ekonomiky.  

Češi se neobávají výrazných dopadů krize 
Češi jsou mírně optimističtí, pokud jde o hodnocení jejich finanční situace v příštím roce. Na-

vzdory globální finanční krizi většina z nich (66 %) předpokládá, že si jejich domácnost po ekonomické 
stránce povede v roce 2009 stejně nebo dokonce lépe než letos. Vyplývá to z průzkumu STEM/MARK. 

Tůma očekává debatu o termínu  
zavedení eura až příští rok 

KPMG rozšiřuje oddělení 
forenzních služeb 

Společnost KPMG ČR oznámila 
personální změny ve vedení oddělení 
forenzních služeb a jeho další rozší-
ření. Michael Peer byl jmenován 
partnerem KPMG pro střední a vý-

chodní Evropu odpovědným za oblast poraden-
ství při řešení sporů. Alexander Nagy nastoupil 

do forenzního oddělení společnosti 
KPMG ve střední a východní Evropě 
na pozici ředitele odpovědného za 
forenzní audity, které se zaměřují na 
odhalení machinací a zkreslení ve 

finančních výkazech.  

LIDÉ 

V listopadovém vydání  
časopisu Bankovnictví  

se dočtete o… 
• trendech a budoucnosti       
mobilního bankovnictví  
• trvale udržitelné bance 
• financování komunálních  
projektů nejen z fondů EU 
• projektech finanční                
gramotnosti a vzdělávání 
• nových trendech outsourcingu 
• Nobelově ceně za ekonomii 

Ukázkový výtisk zdarma a informace o předplatném 
získáte na tel. čísle 800 110 022  

nebo na http://bankovnictvi.ihned.cz. 
Časopis je také k dostání ve volném prodeji.  

Seznam prodejen: www.economia.cz/prodejny. 

 

TECHNOLOGIE 
Data Symposium potvrdilo 
zájem o Data Governance  
Ve středu 12. listopadu proběhl v Národním 
domě na Smíchově již 6. ročník konference Data 

Symposium 2008, na kterém 
přítomné zaujala Američan-
ka Jill Dyché, hlavní řečník 
této celodenní odborné akce. 
Data Symposium se každo-

ročně setkává s velkým ohlasem IT profesionálů 
z oblasti datové integrace, datové kvality, Busi-
ness Intelligence a datových skladů. Nejinak 
tomu bylo i na letošní již šestém ročníku Data 
Symposia. Konference se zúčastnilo na 300 IT 
odborníků z finančních institucí a pojišťoven (76 
%), telekomunikací (7 %), státní správy, zdravot-
nictví, utilit a dalších oblastí (17 %).  
Dopolední blok zahájila Jill přednáškou s ná-
zvem Nebojte se Data Governance. Mezi před-
náškami Jill Dyché proběhla panelová diskuse 
moderovaná Janem Mrázkem, prezidentem 
Adastra Group. Diskuse, ve které vystoupili 

Časopis Bankovnictví vás zve na 

Více informací a přihlášky na: www.zlatakoruna.info/financni-forum 

III. MEZINÁRODNÍ FINANČNÍ FÓRUM ZLATÉ KORUNY 
Svět ve finanční krizi  

 

Praha, 9. prosince 2008 

http://bankovnictvi.ihned.cz
http://www.economia.cz/prodejny
http://www.zlatakoruna.info/financni-forum
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Víc než polovina lidí má problémy vyjít s příjmy 
Pro více než polovinu občanů, přesně 54 %, je složité vyjít se současnou výší příjmů. Z říjnové-

ho průzkumu Centra pro výzkum veřejného mínění (CVVM) vyplývá, že pro 35 % osob je hospodaření s 
příjmy jejich domácností spíše obtížné, pro 13 % lidí je obtížné a pro 6 % velmi obtížné.  

Recese v eurozóně ohrozí české platy 
Růst nominálních mezd je v příštím roce v ohrožení. Nižší hospodářský růst v celé eurozóně si 

zřejmě vybere mnohem větší daň než jen propouštění v českých podnicích. Kvůli nepříznivým vyhlíd-
kám české ekonomiky lze očekávat nižší růst nominálních mezd. "Očekáváme zpomalení ekonomické 
aktivity. To nepřímou cestou ovlivní růst nominálních mezd,“ řekl analytik Komerční banky Miroslav 
Frayer. Již nyní je v ČR patrná zhoršující se situace na trhu práce. "Firmy pod tlakem klesající poptávky 
nejprve ruší volná místa a až pak propouští,“ komentovala před několika dny nezaměstnanost analytička 
Raiffeisenbank Helena Horská. Právě s rostoucí nezaměstnaností se zvýší tlak na nominální mzdy. 

Nová metoda ochrany bankovek 
Česká hlava ocenila novou metodu ochrany bankovek a dokumentů proti padělání. Společnost 

Optaglio získala v letošním ročníku soutěže cenu Industrie udělovanou firmou Kapsch. Zasloužil se o to 
výzkumný tým pod vedením Libora Kotačky. Ten spolu se svými kolegy vyvinul novou metodu výroby 
bezpečnostních prvků na bázi holografie – technologii Nanogravure. „Cílem bylo vytvořit takový bezpeč-
nostní element, který by i laikovi umožnil na první pohled potvrdit pravost dokumentu, ceniny nebo ban-
kovky, a to jednoznačně, za běžných podmínek a bez jakéhokoli speciálního přístroje,“ vysvětluje Kotač-
ka. Technologie je určena především pro označení pravosti státních dokumentů – pasů, průkazů totož-
nosti – a také bankovek. První bankovka s tímto ochranným prvkem by měla být uvedena do oběhu již v 
příštím roce. Při využití klasické holografie vytvářejí ochranné prvky barevné odstíny, které se mění při 
změně úhlu dopadu světla. Nová metoda Nanogravure pracuje s neholografickými prvky, které na rozdíl 
od klasických holografických obrazců umožňují zobrazovat plasticky libovolný reliéf. Zobrazený motiv 
vypadá plasticky a kovovým zjevem připomíná reliéf mince, ale třetí rozměr je jen optický a nelze ho 
nahmatat. Celý ochranný obrazec lze navíc doplnit o řadu skrytých bezpečnostních prvků, identifikova-
telných až při hlubší kontrole. Složitý výrobní proces ochranného prvku, při kterém jsou nezbytné pří-
stroje s vysokou přesností a citlivostí, minimalizuje riziko padělání.  

ČNB upravila parametry půjček ručených dluhopisy 
ČNB upravila parametry půjček finančním institucím, které jsou ručeny státními dluhopisy. 

Nově bude splatnost tzv. repo operací dva týdny a tři měsíce, dosud to byly pouze dva týdny. ČNB zatím 
takto půjčila 45,5 mld. Kč. Tyto operace chce banka provádět nejméně do poloviny příštího roku. 

Češi euro Slovákům nezávidí 
Letošní silvestrovská noc bude u našich východních sousedů tou poslední, 
kdy budou moci platit slovenskou korunou, od 1. ledna 2009 bude oficiálním 
platidlem Slovenska euro. Zatímco Slováci již razí nové mince, česká vláda 
zatím ještě ani nestanovila pevné datum přijetí eura. Studie GfK Praha sledu-
jící názory Čechů na přijetí eura ukázala, že 21,7 % respondentů oddalování 
přijetí eura vyhovuje, neboť se domnívají, že ČR by měla přijmout evropskou 
měnu co nejpozději. Naproti tomu pro co nejrychlejší přijetí eura je 19,5 % 

odpovídajících. Výzkum proběhl v září 2008 na vzorku 1000 respondentů formou osobního dotazování. 
17,4 % respondentů by společnou evropskou měnu nepřijalo nikdy a 21,1 by s přijetím počkalo na vý-
hodnější kurz CZK/EUR. „Co nejrychlejší zavedení eura v ČR si přejí především vysokoškoláci, mladí 
lidé do třiceti let, podnikatelé a občané svobodných povolání (35 %),“ upřesňuje autor studie Pavol Frič 
z GfK Praha a dodává: „Nejčastějšími odmítači zavedení eura jsou jednoznačně lidé nad 60 let věku (34 
%), resp. důchodci (30 %).“ Odvěká rivalita mezi Čechy a Slováky se projevila i v oblasti zavedení eura. 
29 % dotázaných považuje zavedení eura alespoň částečně za prestižní záležitost a domnívá se, že ČR by 
mělo mít euro dříve než Slovensko. Přesně u poloviny respondentů tato otázka vyvolala odmítavé reak-
ce. Tato skupina dotázaných nechce zavedení eura v ČR spojovat s česko–slovenskou rivalitou. Zhruba 
jedna pětina (21 %) respondentů neuměla na položenou otázku jednoznačně odpovědět. 

Informace na jednom místě 
Informace o emitentech investičních cenných papírů přijatých k obchodování na regulovaném 

trhu by měly být v budoucnu shromážděné na jednom místě. Nyní investor v tuzemsku nemá možnost 
povinně uveřejňované informace emitentů centrálně nalézt. Provozovatelem nového systému by měla 
být ČNB. Změnu navrhlo novelou zákona o podnikání na kapitálovém trhu ministerstvo financí. 

FINEP: Developerský trh čeká koncentrace  
Finanční krize a ochlazení růstu trhu. Tyto dva faktory výrazně ovlivňují současný realitní trh v 

ČR a na Slovensku. Výsledkem jejich působení bude podle společnosti FINEP koncentrace trhu a roze-
vírání cenových rozdílů mezi panelovými byty a byty ve kvalitních lokalitách. I přes současnou situaci 
bude ale kvalitní nemovitost dobrou investicí i do budoucna.  

zástupci předních finančních institucí – ČSOB, 
Komerční banky, Raiffeisenbank, softwarové 
společnosti Ataccama a samozřejmě Jill Dyché – 
přinesla informačně bohatou mezinárodní debatu 
o tom, jak zavádět programy Data Governance. 
Odpolední program konference se rozdělil na dvě 
paralelně probíhající sekce – „Business Track“ a 
„Technology Track“. Více o programu a historii 
Data Symposia na: www.datasymposium.cz. 
Knihovna pro Global 
Payments od KAKTUS SW 
Společnost KAKTUS Software, poskytovatel 
softwarových řešení a služeb v oblasti IT, ozná-
mila vytvoření nové, zdokonalené verze knihov-
ny umožňující online platby platebními kartami 
za využití internetové technologie společnosti 
Global Payments.  Jedná se již o druhou verzi, 
kde došlo ke změně použitých technologických 
komponent a rozšíření podpory z MS Framewor-
ku 1.0 na verzi 2.5. Knihovnu je možno použít 
pro komunikaci se systémem  zpracovávajícím 
online platby společnosti Global Payments.   
SAS Institute  
a Teradata partnery 
SAS Institute ČR a Teradata ČR ohlásily strate-
gické partnerství v regionu ČR a SR. Spojení 
klíčových řešení a produktů jednotlivých společ-
ností, jako jsou Data Management, analytické 
nástroje, řešení  pro Business Intelligence a dato-
vé sklady se širokou možností škálovatelnosti, 
přináší jedinečnou výhodu všem zákazníkům. 
Účinná kombinace řešení SAS a Teradata posky-
tuje vedoucím pracovníkům integrované zdroje, 
které potřebují k efektivnímu a cílenému řešení 
kriticky důležitých provozních problémů. 
Rozpor ve vnímání IT  
a finančních ředitelů  
Finanční ředitelé a ředitelé oddělení informač-
ních technologií v mnoha společnostech vnímají 
svou spolupráci a roli tak odlišně, jako by byli 
každý z jiné planety. Toto zjištění vyplynulo z 
nového výzkumu PwC a CFO Europe Reserch 
Services. Přestože si finanční a IT ředitelé ob-
vykle vyjadřují vzájemný respekt, finanční ředi-
telé si myslí, že IT oddělení nechápou firemní 
strategii a finanční situaci firmy, zatímco IT 
ředitelé nepovažují komunikaci ze strany finanč-
ního oddělení za dostatečnou. Dobrá spolupráce 
obou oddělení je přitom rozhodující pro úspěch 
projektů a jejich dopad na výnosy firmy. 
NESS chce růst  
i novými službami 
Společnost Ness Technologies, globální poskyto-
vatel komplexních řešení a služeb v oblasti infor-
mačních technologií, oznámila, že její česká 
dceřiná společnost NESS Logos se jako jediná ve 
střední Evropě umístila už poosmé v řadě v žeb-
říčku Deloitte Technology Fast50 Central Euro-
pe. Ten hodnotí růst obratu za posledních pět let. 
Firma NESS Logos za toto období dosáhla růstu 
324 %. A ve svém tempu nepolevuje - za posled-
ní tři kvartály kalendářního roku vykázala obrat 
650 mil. Kč, což je meziroční nárůst o 54 %. 

http://www.reporters.cz/cpmsummit2008 
http://www.reporters.cz/cpmsummit2008 

http://bankovnictvi.ihned.cz
http://www.datasymposium.cz
http://www.reporters.cz/cpmsummit2008
http://www.reporters.cz/cpmsummit2008
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Průměrné úroky hypoték v říjnu klesly na 5,7 % 
Průměrná úroková sazba všech nově poskytnutých hypotečních úvěrů občanům v říjnu činila 5,7 

%, což znamenalo mírný pokles ze zářijové hodnoty 5,73 %. Úroky hypotečních úvěrů tak zůstaly v 
těsné blízkosti rekordních 5,82 % z letošního srpna. Výsledky zveřejnil server www.hypoindex.cz. Prů-
měrná měsíční splátka milionové hypotéky na 20 let v říjnu činila 6994 Kč, zatím v září to bylo o 18 Kč 
více. Průměrná výše hypotéky v říjnu klesla na 1,768 mil. Kč z předchozích 1,792 mil. Kč. 

ČSOB prohrála spor o název účtu s mBank 
ČSOB prohrála spor s konkurenční mBank o název spořícího účtu eMax, který podle ČSOB 

může vyvolat pravděpodobnost záměny s produkty její dceřiné Poštovní spořitelny. Městský soud v 
Praze žalobu ČSOB v plném rozsahu zamítl, napsaly Hospodářské noviny. "Rámcově jde o to, že Poštov-
ní spořitelna používá již dlouho mimo jiné MaxKartu," řekl deníku mluvčí ČSOB Ivo Měšťánek. Banka 
se proto domáhala ochrany práv ke svým známkám. Kromě MaxKarty jsou u Úřadu průmyslového vlast-
nictví zapsány také Max Homebanking PS, MaxMobil či MaxZone. Název účtu eMax, který používá 
mBank, mohl podle ČSOB vzbuzovat asociace mezi oběma bankami. 

Přímá platba u 1000 internetových obchodníků 
Nejrozšířenější online platební systém na českém trhu, který pod názvem ePlatby provozuje 

Raiffeisenbank, již umožňuje přímou platbu u téměř 1000 internetových obchodníků. Počet provedených 
transakcí ročně roste o zhruba 30 %. Klienti Raiffeisenbank tento online platební systém letos využili již 
ve více než 100 tisících případech.  

IQ Hypotéka Multi od LBBW Bank 
LBBW Bank přichází na trh s novinkou – IQ Hypotékou Multi. Ta umožní klientům spojit úvěry 

a půjčky se stejným účelem do jednoho nového hypotečního. IQ Hypotéka Multi  je určena ke konsoli-
daci stávajících závazků klienta. Nejpatrnější je úspora v případě konsolidace spotřebitelského úvěru do 
hypotéky díky nižší úrokové sazbě. Navíc může klient konsolidací získat i další dodatečné prostředky. 

Termínovaný vklad s výnosem až 4,0 % p.a. 
UniCredit Bank začala klientům nabízet nový depozitní produkt – Garantovaný 
vklad MAXIM na 6 měsíců. „Garantovaný vklad MAXIM je v současné době 
jeden z nejvýnosnějších a zároveň nejméně rizikových investičních instrumentů 
na trhu. Tímto produktem chceme v současné době dát klientům jistotu zajímavé-
ho garantovaného výnosu a ponechat okamžitý přístup k penězům. Nedávno 
prezentované výsledky za první tři čtvrtletí rovněž prokazují, že UniCredit Bank 
CR je stabilní a zdravou bankou,“ uvedl Jakub Dusílek, ředitel divize řízení 
produktů a segmentů retailového bankovnictví. Garantovaný vklad je určen pro 

fyzické osoby nepodnikající a pro klienty ze segmentu svobodných povolání. V případě Garantovaného 
vkladu MAXIM upustila banka pro umožnění okamžité likvidity od sankčních poplatků za předčasný 
výběr vkladu. Pro zřízení vkladu MAXIM není nutná změna banky ani otevření běžného účtu. Minimál-
ní objem vkladu činí 30 tis. Kč. Navíc pro vklady nad 500 tis. Kč činí úroková sazba 4,0 % p.a.  

Zvýhodněnou smlouvu Buřinky má 70 tisíc klientů  
Stavební spořitelna České spořitelny vyhlásila v září akci, v níž klientům nabízí uzavření smlou-

vy za zvýhodněných podmínek. Nabídka Buřinky se setkala s mimořádným ohlasem klientů. Od počátku 
akce do 11. listopadu SS ČS uzavřela téměř 70 tisíc nových smluv. Zvýhodněnou smlouvu získá prvních 
sto tisíc klientů, kteří uzavřou smlouvu o stavebním spoření a poukáží do 31. prosince 2008 první vklad 
ve výši nejméně 1500 Kč. Po uspoření této částky SS ČS připíše na účet klienta prémii ve výši 100 % 
úhrady za uzavření smlouvy, maximálně 1500 Kč.  Klient  tak neplatí úhradu za uzavření smlouvy o 
stavebním spoření. Uzavření smlouvy je spojeno i s dalšími výhodami: státní podporou až 3000 Kč roč-
ně, 2% úročením vkladů a osvobozením úroků z vkladů od daní.  

Nejlevnější podnikatelské účty: mBank, GE a LBBW 
Nejvýhodnější podnikatelské účty nabízejí v tuzemsku finanční ústavy mBank, GE Money Bank 

a LBBW, vyplynulo z průzkumu serveru www.bankovnipoplatky.com. Nejlevnější variantu poskytuje 
mBank, kde uživatel účtu mBusiness zaplatí za vybrané služby měsíčně 48 Kč. Toto konto ale může 
založit jen podnikající fyzická osoba, uvedl zástupce serveru Patrik Nacher. O druhé místo se podělily 
GE Money Bank a LBBW. Za jejich účty Genius Business Active, resp. IQ profesní konto zaplatí podni-
katel 159 Kč měsíčně. Účet v GE Money Bank může být ještě levnější, pokud průměrný měsíční zůsta-

Ceny ropy pod 50 USD 
Světové ceny ropy 20. listopadu poprvé od po-
čátku loňského roku sestoupily pod hranici 50 
USD za barel a nakonec sestoupily nejníže za tři 
a půl roku. Ropu tlačí dolů stále horší vyhlídky 
americké a světové ekonomiky, které se negativ-
ně odrážejí i na akciových trzích. Ropa z červen-
cových rekordních maxim nad 147 USD ztratila 
již téměř 100 USD, tj. asi dvě třetiny hodnoty a 
obchodníci i analytici vzhledem k propadu po-
ptávky čekají další pokles. Pád cen akceleroval 
kvůli nynější finanční krizi. 
Švýcarsko snížilo sazby  
Švýcarská centrální banka snížila úrokovou saz-
bu o polovinu na 1 %, aby podpořila domácí 
ekonomiku. Současně varovala před rostoucí 
hrozbou zpomalení hospodářské aktivity v zemi. 
Lotyšsko žádá o pomoc  
Lotyšsko se stalo další zemí, která se kvůli fi-
nanční krizi rozhodla požádat o finanční pomoc 
MMF. Pobaltská země, která upadla do recese a 
musela převzít druhou největší domácí banku, se 
s žádostí o pomoc obrátila rovněž na EU. 
Předzásobování eury 
Slovenská sporiteľňa, která je největší bankou na 
Slovensku, už začala podnikatele předzásobovat 
eurovými bankovkami a mincemi. Zástupci ban-
ky uvedli, že podnikatelé si nejvíce peněz v nové 
měně z bank vyberou koncem prosince. "Objed-
nali jsme 400 tun eurové hotovosti, z toho 80 
milionů bankovek a 15 milionů mincí," řekl ředi-
tel divize řízení spotřebitelského prodeje banky 
Martin Kaňa. Více než polovinu z těchto peněz 
podle něj dodají podnikatelům, kteří si hotovost 
objednali v rámci předzásobení. 
Podpora ekonomiky EU 
EU plánuje balík opatření na podporu ekonomiky 
v hodnotě 130 mld. EUR. Uvedl to německý 
ministr hospodářství Michael Glos. Evropská 
komise by tento plán měla dokončit ve středu. 
Akcionáři Lloyds  
schválili převzetí HBOS 
Akcionáři britského finančního ústavu Lloyds 
TSB drtivou většinou hlasů schválili převzetí 
konkurenční banky HBOS. Souhlasili i s pláno-
vaným zvýšením základního jmění a přijetím 
vládní pomoci. Odboráři se ale budou snažit 
zabránit většímu propouštění, které s sebou spo-
jení bank zřejmě přinese. Vláda už dala najevo, 
že sloučení umožní dočasným zmírněním anti-
monopolních zákonů. Po spojení vznikne ban-
kovní obr s asi 3000 pobočkami po celé Británii. 
Vláda USA poskytla  
21 bankám 33 mld. USD  
Americké ministerstvo financí v rámci druhého 
kola čerpání pomoci poskytlo 21 bankám celkem 
33,56 mld. USD. Pomoc je součástí souboru 
opatření v objemu zhruba 700 mld. USD na 
podporu amerického finančního systému. Vláda 
též stanovila 8. prosinec jako poslední termín, 
kdy může dalších asi 3800 soukromých bankov-
ních ústavů žádat o podobnou pomoc. Ta bude 
spočívat v tom, že ministerstvo do bank investuje 
formou nákupu jejích akcií, čímž zlepší bilanci 
ústavů. Větší banky, jejichž akcie se obchodují 
na burzách, mohly žádost podat do 14. listopadu.  
Úvěr pro Island schválen 
Mezinárodní měnový fond schválil úvěr 2,1 mld. 
USD pro Island. MMF se tak pokouší stabilizo-
vat islandskou ekonomiku, kterou podle vedení 

ZE ZAHRANIČÍ BANKY 

Společnost LEGENDOR spol. s r. o. Vás zve 27. a 28. listopadu 2008 na seminář: 
 

STAVEBNÍ SPOŘENÍ OD A DO Z  
 

lektor: RNDr. Petr Kielar   
 

Kromě veškerých postupů v činnosti stavební spořitelny bude podstatná část semináře vě-
nována rozborům rizik při řízení stavební spořitelny a nástrojům, kterými jim lze předcházet.  
 

Bližší informace na www.legendor.cz nebo na tel.: 224 247 268 
Mgr. Jitka Hauptvogelová, e-mail: hauptvogelova@legendor.cz 
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Fondu zachvátila bankovní krize nebývalého 
rozsahu. věr je dvouletý a Island z něj může 
okamžitě vyčerpat kolem 827 mil. USD. Zbytek 
bude mít k dispozici v osmi splátkách po 155 
mil. USD za pravidelných čtvrtletních revizí. 
Rovněž Finsko, Švédsko, Norsko a Dánsko půjčí 
Islandu celkem 2,5 mld. USD. V sumě je zahrnu-
to 500 mil. EUR, které Islandu slíbilo Norsko.   
Fed zhoršil  
vyhlídky ekonomiky  
Fed výrazně zhoršil vyhlídky ekonomiky USA 
na letošní a příští rok: počítá s dalším růstem 
nezaměstnanosti a naznačil, že bude asi nutné 
ještě uvolnit měnovou politiku. HDP by letos 
měl růst o nula až 0,3 %, zatímco ve své červno-
vé prognóze Fed předpovídal růst 1,0 až 1,6 %. 
Bude stát ropa 30 USD?  
Je tomu necelých pět měsíců, co cena americké 
lehké ropy přesahovala rekordní hodnotu 147 
USD za barel. Dnes se její cena pohybuje o více 
než 60 % níže. A podle obchodníků s touto suro-
vinou by její cena mohla klesnout dokonce ke 30 
USD. Tolik naposledy stála před pěti lety. 
Podle nedávné studie Deutsche Bank by mohla 
cena ropy v roce 2009 klesnout až na 40 USD za 
barel. Celý proces by měl probíhat relativně 
rychle a nízké ceny ropy by se svět mohl dočkat 
již někdy okolo dubna 2009.  
Ruský Home Credit zvedl 
zisk na 1,7 mld. Kč 
Ruská Home Credit & Finance Bank, která patří 
do skupiny PPF, vydělala za tři čtvrtletí letošního 
roku 1,7 mld. Kč (asi 2,3 miliardy rublů). Spo-
lečnost, která v Rusku konkuruje největším ban-
kám a tvoří většinu výnosů skupiny Home Cre-
dit, tak meziročně zvedla svůj čistý zisk o 156 %. 
Informaci přinesly HN. 
Ruskou ekonomiku chrání 
finanční rezervy  
Ruský ministr financí Alexej Kudrin ujistil in-
vestory a občany, že ruská ekonomika díky roz-
sáhlým zlatým a devizovým rezervám a příjmům 
nahromaděným z prodeje ropy finanční krizi 
přežije. Centrální banka v září a říjnu vydala z 
devizových rezerv na podporu rublu 57,5 mld. 
USD a dalších 14 mld. USD poskytla na rekapi-
talizaci domácích bank, řekl guvernér Sergej 
Ignaťjev. Proti srpnovému maximu téměř 600 
mld. USD jsou ruské rezervy nižší již o zhruba 
pětinu a nyní se pohybují kolem 475 mld. USD. 
Soud potvrdil podíl  
PPFI v Ingosstrachu  
Nejvyšší arbitrážní soud v Rusku rozhodl, že 
investiční skupina PPF Investments (PPFI) získa-
la kontrolu nad 38,46 % akcií jedné z největších 
ruských pojišťoven Ingosstrach v souladu se 
zákonem. Oznámil to soud, který potvrdil verdik-
ty nižších instancí. Skupině PPFI se navíc 18. lis-
topadu na valné hromadě ruské pojišťovny In-
gosstrach zřejmě podařilo prosadit dva své zá-
stupce do dozorčí rady firmy. Dosud však není 
zřejmé, zda jde o obrat ve více než rok trvajícím 
sporu s většinovým akcionářem, holdingem Ba-
zel. 
Americká vláda  
zachrání Citigroup 
Vláda USA v noci na dnešek zveřejnila plán na 
záchranu banky Citigroup. Vláda hodlá zaplatit 
20 mld. USD za získání podílu ve firmě a zaručit 
se za rizikové úvěry v hodnotě až 306 mld. USD. 
Citigroup je podle aktiv druhou největší bankou 
v USA a působí ve více než 100 zemích světa 

Koblic: Krize může pomoci přílivu firem na burzu 
Současná finanční krize může pomoci přílivu firem na burzu, řekl v rozhovoru pro HN generální 

ředitel pražské burzy Petr Koblic. Minimálně 15 firem se podle něj zmínilo, že o vstupu na burzu uvažu-
je. Jedna až dvě firmy jsou v nějakém stadiu rozpracovanosti a připravenosti jít na trh. "Existuje ekono-
mická úvaha, že situace na finančních trzích by mohla přílivu nových firem na burzy dokonce i prospět," 
řekl HN Koblic. Tím, že se zkomplikovalo dluhové financování, se podle něj mohou zvýšit požadavky 
bank na vybavenost kapitálem. To by mohlo vést k tomu, že budou nuceny získat ho buď od akcionářů, 
nebo emisí akcií. Koblic poukazuje, že za poslední dva měsíce byly dvě IPO (veřejný úpis akcií) na 
celém světě. Podle něj jsou nové emise akcií na burze více než cokoli jiného odrazem stavu ekonomiky.  

Capital Partners: vyšší výnosy, nižší zisk 
Brokerská společnost Capital Partners zvýšila za tři čtvrtletí výnosy z poplatků a provizí mezi-

ročně takřka na dvojnásobných 626,8 mil. Kč. Zisk po zdanění firmě meziročně poklesl zhruba o 1,5 
mil. Kč na 60,8 mil. Kč.  

BH Securities klesl do září zisk na 23 mil.Kč  
Obchodník s cennými papíry BH Securities hospodařil do září s čistým ziskem 23 mil. Kč což 

představovalo více než 70% meziroční pokles z loňských 80,3 mil. Kč. Výnosy z klientských poplatků a 
provizí obchodníkovi klesly na 95,1 mil. Kč z minulých 118,7 mil. Kč.  

ČSOB: Maximal Invest upsán během osmi dnů 
Měsíc před koncem upisovacího období investoři upsali veškerý možný objem zajištěného fon-

du Maximal Invest – ČSOB Prémiový fond 1. Během pouhých osmi dní bylo do něj vloženo 500 mil. 
Kč. ČSOB v závislosti na tento úspěch připravila novou nabídkou fondu ČSOB Maximal Invest – Fixo-
vaný click. Minimální výnos tohoto fondu je v době jeho splatnosti (po třech letech a sedmi měsících) 8 
%, maximální výnos pak může dosáhnout až 19 %. 

KAPITÁLOVÝ TRH 

tek převýší půl milionu korun, majitel účtu nezaplatí ani korunu. Průzkum se týkal stěžejní poptávky 
živnostníka, malého či středního podnikatele, který používá základní bankovní služby a ovládá svůj účet 
prostřednictvím přímého bankovnictví. Transakce byly vždy brány jako platby mimo banku, ve které byl 
zřízen účet. V poptávce najdeme deset příchozích a odchozích plateb, šest trvalých příkazů nebo přímé 
bankovnictví. Předmětem průzkumu nebyly individuální potřeby některých podnikatelů, jako jsou zahra-
niční platby, úvěry, akreditivy, dokumentární inkasa, záruky, šeky a další sofistikované bankovní služby, 
nýbrž minimální služby, které využívají vesměs všichni. 

Spoření pro děti 
 Raiffeisen stavební spořitelna poskytuje dětem a mladým lidem do 25 let 15% slevu ze vstup-

ního poplatku za uzavření smlouvy o stavebním spoření, který standardně činí 1 % z cílové částky.Za 
děti musí stavební spoření založit jejich zákonní zástupci, tedy rodiče nebo soudem určení opatrovníci.  

Informační služba Hypoteční banky zdarma  
Již více než 150 tisíc mobilních nebo e-mailových zpráv dostali lidé od Hypoteční banky, která 

tímto způsobem klienty bezplatně informuje o stavu účtů. Od zavedení v listopadu loňského roku až do 
konce října 2008 této služby využilo přes 40 tisíc klientů, přičemž větší oblibě se těšily zprávy zaslané 
prostřednictvím sms. Informační služba Hypoteční banky významně šetří klientům peníze i čas. 

Bance LBBW klesl do září zisk na 47 mil. Kč 
LBBW Bank, která patří v ČR k malým bankám, klesl za prvních devět měsíců čistý zisk mezi-

ročně o 41,3 % na 47 mil. Kč. Provozní zisk banky se snížil o 11,15 % na 139 mil. Kč. LBBW Bank (do 
září Bawag Bank) vysvětlila meziroční pokles provozního zisku zejména investicemi do pobočkové sítě. 
Podle člena představenstva LBBW Martina Kryla letos banka rozšířila počet poboček o tři a do konce 
roku bude mít 28 obchodních míst. 

Klienti Poštovní spořitelny tankují se slevou 
Od letošního září mají všichni klienti Poštovní spořitelny mož-
nost tankovat pohonné hmoty u čerpacích stanic EuroOil se 
slevou 0,40 Kč na každý litr. Po dvou měsících tak klienti ušetřili 
již více než 300 tis. Kč. Slevu na pohonné hmoty mohou klienti 
PS získat při platbě platební kartou Poštovní spořitelny v síti 
čerpacích stanic EuroOil. Minimální částka jednorázového náku-

pu je 300 Kč, maximální 60 tis. Kč. Sleva je klientovi automaticky připsána po autorizaci karty terminá-
lem. „Za první dva měsíce se počet plateb kartami Poštovní spořitelny na benzinových stanicích EuroOil 
zvedl o 60 %. Poštovní spořitelna přitom na odměnách rozdala téměř 320 tis. Kč,“ uvedl Martin Orság, 
manažer marketingové komunikace PS. Na čerpacích stanicích EuroOil je nyní možné také využít služ-
bu CashBack. „Naši klienti si tak zároveň mohou vybrat hotovost až do výše 1500 Kč přímo na místě a 
bez poplatků,“ dodává Orság. Slevu na pohonné hmoty lze uplatnit ke všem platebním kartám, vydáva-
ných k postžirovým účtům a postkontům  a dále ke všem kreditním a splátkovým kartám. 

Nezapomeňte si prodloužit předplatné časopisu  
Bankovnictví na rok 2009! 

http://predplatne.economia.cz/app/eco.form/index.php?tit=BA 

http://bankovnictvi.ihned.cz
http://predplatne.economia.cz/app/eco.form/index.php?tit=BA


 43/2008                                                                                                               http://bankovnictvi.ihned.cz                                                                                                      strana 5 

včetně ČR. Záchranný plán má obnovit důvěru 
ve firmu, jejíž akcie minulý týden prudce oslabi-
ly kvůli obavám o její finanční zdraví. 
Týden hrůzy na trhu ak-
cií v USA 
Pád amerických akcií na úroveň roku 1997 vy-
střídá podle slavného investora silná rally a ceny 
půjdou prudce nahoru. Ve stejném týdnu, ve 
kterém se index americké burzy S&P 500 dostal 
na nejnižší hodnotu od roku 1997, pronesl slavný 
švýcarský investor Marc Faber předpověď, podle 
které množství peněz, které vlády pumpují do 
ekonomiky, v následujících třech měsících pove-
de k silné rally a ceny akcií rychle vzrostou. 
Geithner a Summers  
na  klíčových postech  
Nově zvolený americký prezident Barack Obama 
si do klíčových ekonomických funkcí své příští 
vlády vybral relativně mladé, ale již zkušené 
politiky. Timothy Geithner (47) by měl vést mi-
nisterstvo financí a Lawrence Summers (53) 
bude předsedat Národní ekonomické radě, porad-
nímu sboru prezidenta. Sdělil to v noci na dnešek 
představitel týmu připravujícího přechod moci. 
Oba nominovaní působili ve vládě Billa Clinto-
na, Summers jako ministr financí. Geithner je 
nyní šéfem Federální rezervní banky v New 
Yorku a jako takový se od samého počátku podí-
lel na řešení současné krize. Oba nominovaní 
mají velkou důvěru finančních trhů.  
Dluhy na kreditkách 
krizi neprohloubí 
Kreditní karty, o kterých se v souvislosti s krizí 
spekuluje jako o dalším problému americké eko-
nomiky, podle analytiků Deutsche Bank finanční 
krizi neprohloubí. Zatímco se u hypotečních 
úvěrů může hovořit o bublině, na nesplacené 
dluhy z kreditních karet se tato charakteristika 
nevztahuje, uvedl analytik Deutsche Bank Ber-
nhard Gräf. Zatímco dluhy na kreditních kartách 
v USA od začátku roku 2000 stouply o 360 mld. 
USD na téměř 1 bil. USD, hypoteční zadlužení 
domácností se ve stejném období více než zdvoj-
násobilo na přibližně 10,7 bil. USD. "Dluhy na 
kreditních kartách v poměru k disponibilnímu 
příjmu v USA od roku 2000 nestouply, nýbrž 
klesly mezi devíti až 9,5 %. Oproti tomu se míra 
zadlužení u hypoték v poměru k disponibilnímu 
příjmu zvýšila o téměř 35 procentních bodů na 
přibližně 100 % a celkové zadlužení na téměř 
134 % disponibilního příjmu," upozornil Gräf. 
Citigroup propouští 
Citigroup plánuje v blízké době zrušit více než 
50 tisíc pracovních míst. Citigroup na konci září 
zaměstnávala 352 tisíc lidí. Předpokládá se, že 
redukce pracovní síly se uskuteční mimo jiné 
prostřednictvím propouštění a prodeje divizí. 
Citigroup již od začátku letošního roku zrušila 
zhruba 23 000 pracovních míst.  
EBRD odpoví na krizi 
Evropská banka pro obnovu a rozvoj (EBRD) 
říká, že plánuje investovat v roce 2009 rekord-
ních 7 mld. EUR jako odpověď na finanční krizi.  

LEASING A SPLÁTKOVÝ PRODEJ 
Společnost Credium vstoupila na slovenský trh 

Společnost Credium zakoupením společnosti OTP Leasing vstupuje na slovenský leasingový 
trh. Jedná se o společnost, která se stabilně drží v první desítce největších leasingových společností po-
skytujících financování osobních a užitkových automobilů a specializující se především na leasing. 

Profireal Group vydělala 190 mil. Kč 
Finanční skupina Profireal Group vykázala za prvních devět měsíců roku 2008 podle meziná-

rodních účetních standardů konsolidovaný zisk po zdanění 190 mil. Kč. Na nárůst zisku se podílely 
zejména rostoucí výnosy celé finanční skupiny Profireal Group. Za tři čtvrtletí 2008 dosáhly celkové 
výnosy Profireal Group výše 1,5 mld. Kč, přičemž za celý rok 2007 to bylo 1,6 mld. Kč.  

Firmě Credium letos stouply obchody  
Leasingová společnost Credium financovala za tři čtvrtletí klientům zboží za 5,03 mld. Kč, což 

bylo o 12 % více než ve stejném období loni. Počet uzavřených smluv společnosti vzrostl o 33 procent 
na 11 153. Celkem leasing v ČR za tři čtvrtletí klesl meziročně o 15 % na 70 mld. Kč. Naopak spotřebi-
telské úvěry vzrostly o 15 % na 40,9 mld. Kč. 

Home Credit propustil část zaměstnanců centrály  
    Skupina Home Credit na konci minulého měsíce propustila ze své pražské centrály zhruba 50 

lidí, což představuje téměř polovinu zaměstnanců ústředí firmy. Napsaly to Hospodářské noviny s tím, 
že dalších nejméně padesát jich odešlo přímo ze splátkové firmy Home Credit. Propouštění je součástí 
opatření, kterým chce skupina Home Credit snížit náklady a udržet ziskovost byznysu.  

Za nejvíc pojistných událostí doma může voda 
Působení vody je nejčastější příčinou majetkových škod v domácnostech. Na ně podle statistik a 

zkušenosti likvidátorů ČSOB Pojišťovny připadá bezmála čtvrtina z celkového počtu škod hrazených z 
pojištění domácností a rodinných domů. Na druhém místě z hlediska počtu likvidovaných majetkových 
škod jsou škody zaviněné zloději a vandaly: na odcizení a vandalismus připadá přibližně 15 % vyřizova-
ných škod. Třetí nejčastější škodu v domácnostech jsou s bezmála 15% podílem škody způsobené úde-
rem blesku. S provozem domácností jsou však spojeny nejen majetkové škody, ale velmi často také 
škody na zdraví, které lze uhradit z úrazového pojištění. V četnosti těchto škod jsou přitom rozdíly mezi 
dětmi a dospělými. Nejvíce dětských úrazů vzniká podle statistik ČSOB Pojišťovny v důsledku opaření 
tekutinami, pořezání sklem například při průchodu skleněnými dveřmi, přivření prstů do dveří, pádu z 
patrových postelí a pádu při hrách. U dospělých jsou naproti tomu nejčastější úrazy související s pořezá-
ním kuchyňským nožem, pádem při výškových pracích, popálením při vaření a pádem při hře s dětmi.  
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POJIŠŤOVNY A PENZIJNÍ FONDY 

Cleverlance je přidruženým členem AKAT ČR 
Společnost Cleverlance Enterprise Solutions, český dodavatel IT konzultačních služeb a kom-

plexních SW řešení, byla přijata za přidruženého člena Asociace pro kapitálový trh ČR (AKAT ČR), 
která sdružuje nejvýznamnější tuzemské investiční společnosti, zahraniční správce fondů nabízející své 
produkty v ČR a další subjekty, které poskytují služby v oblasti kolektivního investování. Tomáš Gavlas, 
Business Competence Leader společnosti Cleverlance k tomu uvádí: „Díky členství v asociaci získá 
Cleverlance přístup k aktuálním trendům v oboru kapitálových trhů a s asociací bude spolupracovat a 
sdílet své know-how v oblasti IT podpory byznysu v investičním bankovnictví. Rovněž je to pro mne po-
tvrzení špičkové pozice Cleverlance v této oblasti.“ Oblast investičního bankovnictví patří ke strategic-
kým oblastem řešení, které Cleverlance rozvíjí.  

Odvážnější investoři stále věří akciovým fondům 
Na trhu se najde stále dost investorů, kteří věří, že vydělají i na nejdynamičtěj-
ších akciových podílových fondech. „Zdá se, že odvážnější investoři testují trh 
i potenciál akciových trhů. Emoce často nutí lidi odkládat investice až do obdo-
bí, kdy trhy rostou, ale najdou se i tací, kteří na tyto emotivní faktory nedají. A 
není jich málo,“ domnívá se Jan Barta, generální ředitel ČSOB Investiční spo-
lečnosti. Podobně předvídaví byli letos v lednu zájemci o zajištěný fond ČSOB, 
jehož výnos byl postaven na posílení amerického dolaru vůči euru, což bylo 
mnohými považováno za nepříliš reálné. Díky posílení dolaru tak zajištěný 

fond KBC Multisafe USD Absolute Performance 6 svým majitelům přináší zajímavé zhodnocení vlože-
ných prostředků – vydělal svým majitelům za necelý rok od svého vzniku přes 11 %, výkonnost fondu 
za posledních šest měsíců představuje více než 42 % v české měně. Vydělat v této době umí ale i další 
zajištěné fondy. Například fond ČSOB Středoevropské měny 1 zajistil svým majitelům roční výnos přes 
8 %, více než 5,5% výnos přináší zajištěný fond ČSOB Středoevropských šampionů 1.  
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